



Special Customs Alert No.1

Road Haulage Rules

COVID - 19

Dear Friends,

On 15 March 2020, to ensure public safety in accordance with subparagraph 16) of article 44 of the Constitution and articles 4, 5 and 6 of the State of Emergency Law, the President signed Decree No. 285 to introduce a state of emergency in Kazakhstan (the "Decree") from 08.00 hours on 16 March until 07.00 hours on 15 April 2020. The Decree of the President of the Republic of Kazakhstan can be viewed below at the link in Russian:

https://www.akorda.kz/ru/legal_acts/decrees/o-vvedenii-chrezvychainogo-polozheniya-v-respublike-kazahstan?fbclid=IwAR3vDVBf-2Cr0ArZ2UxlitikwaPjrCIUKboD-RI_92wFsGF_pV0VTw341ds

According to subpoint 5) of article 1 of the State of Emergency Law, a state of emergency is a temporary measure applied exclusively to ensure the safety of citizens and protect the constitutional order of Kazakhstan, and represents a special legal regime for the activities of the state authorities and organisations, establishing specific restrictions on the rights and freedoms of citizens, foreign

nationals and stateless persons, as well as the rights of legal entities and imposing additional responsibilities on them.

Under the Decree, a number of temporary measures have been introduced for the duration of the state of emergency. One of them, according to subpoint 6) of point 3 of the Decree is a restriction on the entry into and exit from Kazakhstan by all means of transport, except for members of the Kazakhstan diplomatic corps and those of foreign countries, and members of delegations of international organisations traveling to Kazakhstan at the invitation of the Kazakhstan Ministry of Foreign Affairs.

In turn, on its official website the Kazakhstan Border Guard press service provided an explanation in Russian of the rules for entering and departing from Kazakhstan by road (<http://knb.gov.kz/ru/news/o-prinimaemykh-merakh-ps-knb-ot-pandemii-covid-19>), (<http://knb.gov.kz/ru/news/v-dopolnenie-k-press-relizu-o-prinimaemykh-merakh-ps-knb-ot-pandemii-covid-19>) whereby drivers of vehicles transporting cargo are allowed to cross the Kazakhstan state border, subject to the following conditions:

- goods are being transported in compliance with quarantine and sanitary-epidemiological standards;
- drivers, regardless of their citizenship, must use passports to cross the state border;
- in addition, when drivers from category 1a) and 1b) countries and those drivers from other countries who had spent time in 1a) and 1b) category countries in the last 15 days arrive at a checkpoint for entry into Kazakhstan (including on transit routes), goods will be released if the driver is replaced at the vehicle checkpoint in compliance with quarantine and sanitary-epidemiological regulations, or the goods are transferred to a Kazakhstan vehicle.

The Kazakhstan Border Guard and state authorities have identified specific road crossings for the passage of cargo vehicles. A list of these border crossing points is available on the Border Guard official website.

If you would like to receive more detailed advice on the issues discussed in this overview, please contact the Deloitte Tax & Legal Department using the phone numbers below:

+7 (727) 258 13 40 (Almaty) or +7 (717) 258 04 81/80 (Nur-Sultan)

Best regards,

Tax & Legal Department

Специальный Таможенный вестник №1 «Правила перемещения автомобильным транспортом»

COVID-19

Уважаемые друзья,

Мы бы хотели проинформировать Вас, что 15 марта 2020 года в целях обеспечения безопасности населения в соответствии с подпунктом 16) статьи 44 Конституции Республики Казахстан и статьями 4, 5, 6 Закона Республики Казахстан «О чрезвычайном положении», Президентом Республики Казахстан был подписан Указ №285 «О введении чрезвычайного положения в Республике Казахстан» (далее, «Указ») с 08.00 часов 16 марта до 07.00 часов 15 апреля 2020 года. С Указом Президента Республики Казахстан можно ознакомиться ниже по ссылке: https://www.akorda.kz/ru/legal_acts/decrees/o-vvedenii-chrezvychainogo-polozheniya-v-respublike-kazahstan?fbclid=IwAR3vDVBf-2Cr0ArZ2UxlitikwaPjrCIUKboD-RI_92wFsGF_pV0VTw341ds

Согласно подпункту 5) статьи 1 Закона РК «О чрезвычайном положении» гласит, что чрезвычайное положение – временная мера, применяемая исключительно в интересах обеспечения безопасности граждан и защиты конституционного строя РК и представляющая собой особый правовой режим деятельности государственных органов, организаций, допускающий установление отдельных ограничений прав и свобод граждан, иностранцев и лиц без гражданства, а также прав юридических лиц и возлагающий на них дополнительные обязанности.

Согласно Указу, на период действия чрезвычайного положения были введены ряд мер временного ограничения. Одно из них, согласно подпункта б) пункта 3 Указа «О введении чрезвычайного положения», ограничение на въезд на территорию Республики Казахстан и выезд с ее территории всеми видами транспорта, за исключением персонала дипломатической службы Республики Казахстан и иностранных государств, а также членов делегаций международных организаций, направляющихся в Республику Казахстан по приглашению Министерства иностранных дел Республики Казахстан.

В свою очередь, пресс-служба Пограничной службы Комитета Национальной Безопасности Республики Казахстан (Пограничная служба КНБ РК) на своем официальном сайте (<http://knb.gov.kz/ru/news/o->

[prinimaemykh-merakh-ps-knb-ot-pandemii-covid-19](http://knb.gov.kz/ru/news/v-dopolnenie-k-press-relizu-o-prinimaemykh-merakh-ps-knb-ot-pandemii-covid-19)),
(<http://knb.gov.kz/ru/news/v-dopolnenie-k-press-relizu-o-prinimaemykh-merakh-ps-knb-ot-pandemii-covid-19>) дала разъяснение относительно въезда-выезда с территории Республики Казахстан международного автомобильного транспорта.

Согласно информации Пограничной службы КНБ РК, разрешается пропуск через Государственную границу Республики Казахстан водителей автотранспортных средств, осуществляющих международные грузовые перевозки, при соблюдении следующих условий:

- перевозка грузов в международных сообщениях автомобильным транспортом должна осуществляться с соблюдением карантинных и санитарно-эпидемиологических норм;
- водители, независимо от гражданства, для пересечения Государственной границы должны использовать заграничные паспорта;
- при прибытии в пункт пропуска для въезда на территорию Республики Казахстан (в том числе транзитного следования) водителей из стран категории 1а) и 1б), а также водителей других государств, пребывавших последние 15 суток в странах категории 1а) и 1б), пропуск грузов допускается при условии замены водителя на территории автомобильного пункта пропуска с соблюдением карантинных и санитарно-эпидемиологических норм, либо с заменой на казахстанские тягачи.

Пограничной службой КНБ РК совместно с уполномоченными государственными органами определены конкретные автомобильные пункты пропуска для проезда грузовых автотранспортных средств, перечень которых размещён на официальном сайте Пограничной службы КНБ РК.

Если Вы хотите получить более детальную консультацию по вопросам, освещенным в данном выпуске, пожалуйста, обращайтесь в Департамент налогов и права компании «Делойт ТСФ» по ниже указанному телефону:

+7 (727) 258 13 40 (Алматы) или +7 (717) 258 04 81/80 (Нур-Султан).

С уважением,
Департамент налогов и права





**MAKING AN
IMPACT THAT
MATTERS**
since 1845

deloitte.kz

Deloitte refers to one or more of Deloitte Touche Tohmatsu Limited ("DTTL"), its global network of member firms, and their related entities. DTTL (also referred to as "Deloitte Global") and each of its member firms are legally separate and independent entities. DTTL does not provide services to clients. Please see www.deloitte.com/about to learn more.

Deloitte is a leading global provider of audit and assurance, consulting, financial advisory, risk advisory, tax and related services. Our network of member firms in more than 150 countries and territories serves four out of five Fortune Global 500® companies. Learn how Deloitte's approximately 312,000 people make an impact that matters at www.deloitte.com.

This communication contains general information only, and none of Deloitte Touche Tohmatsu Limited, its member firms or their related entities (collectively, the "Deloitte network") is, by means of this communication, rendering professional advice or services. Before making any decision or taking any action that may affect your finances or your business, you should consult a qualified professional adviser. No entity in the Deloitte network shall be responsible for any loss whatsoever sustained by any person who relies on this communication.

36 Al Farabi Ave.
Almaty, 050059, Republic of Kazakhstan

© 2020 Deloitte LLP & Deloitte TCF, LLP. All rights reserved.

To no longer receive emails about this topic please send a return email to the sender with the word "Unsubscribe" in the subject line.